

IGU COMMISSION ON POLITICAL GEOGRAPHY
COMMISSION DE GÉOGRAPHIE POLITIQUE de l'UGI
2018 IGU Regional Conference / Conférence régionale 2018 de l'UGI
Québec, Canada, August 6-10 2018

Canadian Geographers Annual Conference/ Géographes canadiens, Conférence annuelle

SPECIAL SESSION 4

C34-SP4. The Geopolitics of public debates about sexual harassment. Reverberations around #MeToo and similar campaigns across political and cultural borders
Co-sponsored by the Commission on Political geography and the Commission on Gender and Geography

Convenors:

Virginie Mamadouh, CPG, University of Amsterdam, v.d.mamadouh@uva.nl

Marianne Blidon CGG, marianne.blidon@univ-paris1.fr

Call for Paper session - The Geopolitics of Public Debates about sexual harassment. Reverberations around #MeToo and similar campaigns across political and cultural borders

In January 2018 the #MeToo revolution has reached a new high in the United States with the speech of Oprah Winfrey at the Golden globe , an open letter signed by 100 French actresses among which Catherine Deneuve, took a stand against its puritanism. The contrast highlights very different readings of the events among women across the world and more generally across political and cultural borders.

Without stereotyping or essentialising national or gender differences regarding power, sexuality and more specifically sexual harassment, this session co-sponsored by the Gender & Geography Commission and the Commission on Political Geography welcomes papers analyzing debates in different places in the world about the US revelations and the localization of the #MeToo movement (if any), especially those comparing systematically debates in different places, or researching how the debates are shaped by transnational interactions (including the role of “international” media, of social media and of diaspora networks) and how they can be vistas into the diversity of gender relations and sexual politics around the globe.

The aim is to improve our understanding of the geopolitical representations of (national and gender) difference that inform the readings of such campaigns and of the misconducts that prompt them. Different theoretical approaches and methodologies are welcome.

We also seek comparisons with other campaigns and misconducts that have prompted similar (transnational) debates: Dominique Strauss-Kahn ‘s misconduct in New York hotel in 2011 (again pitching American and French commentators), 2016 Cologne, or by contrast outrage about emancipatory movements that have been framed as sexually deviant (Pussy Riot in Russia, driving Saudi women or White Wednesdays in Iran). Moreover studies of locally significant incidents that did not manage to reach international visibility – despite the efforts of local activists - (such as the campaign against Law Article 522 in Lebanon) are also relevant to the intended conversation, especially if references to problems, policies and movements elsewhere have been used as arguments.

La géographie politique des débats sur le harcèlement sexuel. Réfractions autour du #MeToo et de campagnes similaires à travers les frontières politique et culturelles

En janvier 2018, la révolution du phénomène #MeToo a pris une ampleur nouvelle aux Etats-Unis suite au discours d'Oprah Winfrey, lors de la cérémonie de remise des Golden Globes, et à la publication concomitante d'une lettre ouverte signée par 100 personnalités françaises dont l'actrice Catherine Deneuve contre cette forme de puritanisme. Le contraste entre les deux met en évidence des lectures très différentes des événements à travers le monde et plus généralement à travers les frontières politiques et culturelles.

Sans stéréotyper ou essentialiser les différences nationales ou de genre concernant le pouvoir, la sexualité et plus spécifiquement le harcèlement sexuel, cette session coparrainée par la Commission Genre et Géographie et la Commission de Géographie Politique réunit des communications analysant les débats dans différents endroits du monde sur les révélations américaines et la localisation du mouvement #MeToo (le cas échéant), notamment celles comparant systématiquement les débats dans différents lieux ou recherchant comment les débats sont façonnés par les interactions transnationales (y compris le rôle des médias "internationaux", des réseaux sociaux et des réseaux diasporiques) et comment ils peuvent être des points de vue sur la diversité des relations de genre et des politiques sexuelles dans le monde.

Le but de cette session est d'améliorer notre compréhension des représentations géopolitiques des différences (nationales et de genre) qui éclairent les lectures de telles campagnes et des conduites qui les motivent. Toutes les approches théoriques et méthodologiques sont bienvenues.

Nous recherchons également des comparaisons avec d'autres campagnes et affaires qui ont suscité des débats (transnationaux) similaires: l'affaire Dominique Strauss-Kahn dans un hôtel de New York en 2011 (de nouveau des commentateurs américains et français), Cologne en 2016 ou par contraste l'indignation de mouvements émancipateurs qui ont été présentés comme outranciers ou sexuellement déviants (les lesbian advengers ou justicières lesbiennes aux Etats-Unis, les Pussy Riot en Russie, les conductrices saoudiennes ou Les « mercredis blancs » en Iran). Par ailleurs, les études d'affaires localement significatives qui n'ont pas réussi à atteindre une visibilité internationale - malgré les efforts des activistes locaux - (telles que la campagne contre l'article 522 au Liban) sont également pertinentes dans le cadre de ce débat, en particulier si les références aux problèmes, aux politiques et aux mouvements étrangers ont été utilisés comme arguments.

Please send your abstract (max 250 words) to the convenor (see above) before you submit it online on the website of the Conference

<http://igu2018.ulaval.ca/registration-submission/commissions-and-study-groups-list/>

Under C34. Political Geography. Deadline for abstract submission is 15 March 2018

For general information see <http://igu2018.ulaval.ca/>